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HÍREKHÍREK

• Piliscsabai rendőrautó – Huber András: 06 20 489 6710
• Piliscsabai sportpálya nagyterme 

(Béla király út 2–4.) – Gáspár Zsolt: 06 70 604 7668
• Piliscsabai Önkéntes Tűzoltók – Veréb Zoltán: 06 30 991 3580
• B-Angel Biztonsági Szolgálat (24 órás kiszállítás Piliscsaba te-

rületén szakszemélyzet kérésére) – diszpécser: 06 26 575 132

Piliscsabán az alábbi helyeken 
érhető el defibrillátor

Fenntartható az erdő
gazdálkodás a Pilisben

Megszülettek

Dőry Máté 2022. 08. 01.
Czövek Noémi 2022. 08. 02. 
Tóth Soma Bertalan 2022. 08. 03.
Nemes Imola 2022. 08. 20. 
Balogh Dorina Katalin 2022. 08. 24.
Czidó Jázmin Melani 2022. 08. 26. 
Kenéz Baltazár 2022. 08. 31.

A családsegítő 
és gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2022. október 17-én, illetve minden hónap 3. hétfőjén 15–16 
óra között ingyenes jogi segítséget nyújt dr. Bodnár Klára. A 
jogsegélyszolgálat előre egyeztetett időpontban, bejelentke-
zés alapján vehető igénybe. Érdeklődni személyesen vagy 
az alábbi telefonszámokon lehet: 06 26 375 143 (iroda),  
06 30 560 3038 (ügyvédnő).

Élelmiszer-adomány közvetítése
Továbbra is lehetőségünk van arra, hogy az élelmiszer-ado-
mány közvetítését minden rászoruló család számára bizto-
sítsuk. Hétköznaponként 10 órakor várjuk a családsegítő 
szolgálathoz mindazokat, akik szükségét érzik, hogy az ado-
mányban részesüljenek.

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

A ZÖLDHULLADÉK SZÁLLÍTÁSÁNAK 
OKTÓBERI IDŐPONTJAI:

október 13. (csütörtök)
október 27. (csütörtök)

A SZELEKTÍV HULLADÉK 
SZÁLLÍTÁSÁNAK OKTÓBERI 

IDŐPONTJAI: 
október 7. (péntek)

október 14. (péntek)
október 21. (péntek)
október 28. (péntek)

A fakitermelés szabályozására vonatkozó kormányrendelet 
kapcsán a Pilisi Parkerdő Zrt. számos lakossági, önkormány-
zati, civil és egyéb aggódó megkeresést kapott. Augusztus-
ban kiadott sajtóközleményükben nyilatkoznak álláspont-
jukról, valamint arról, fenntartható-e az erdőgazdálkodás a 
jövőben.

A fenntartható erdőgazdálkodás lényege az, hogy az erdő, a 
természeti értékek megóvása mellett juthassunk hozzá a fá-
hoz mint megújuló nyersanyaghoz – írják a tájékoztatóban, 
hozzátéve: ez a gyakorlat a Pilisi Parkerdőnél a későbbiekben 
sem sérül.

Reinitz Gábor, a Pilisi Parkerdő vezérigazgatója nyilatkozatá-
ban részletesen ír a Parkerdő tevékenységéről, mely 65.000 
hektáron, a főváros és tágabb térségében zajlik. Működési 
területükön jelenleg 11 millió köbméterre tehető az erdők 
élőfakészlete, mely minden évben 267 ezer köbméterrel nö-
vekszik. Emellett évente átlagosan 180-190 ezer köbméternyi 
faanyagot hasznosítanak, melynek több mint 50%-a lakossá-
gi tűzifa. A Parkerdő is tapasztalta a nyáron megnövekedett 
lakossági tűzifaigényt, amit a fenntartható erdőgazdálkodás-
nak köszönhetően ki fognak tudni elégíteni – foglalta össze 
Reinitz Gábor. 

A vezérigazgató a kormányrendelettel kapcsolatban elmond-
ta, a rendelet nem utasításokat, hanem csak energia-vész-
helyzetben alkalmazható lehetőségeket tartalmaz, ami nem 
változtatja meg a Pilisi Parkerdő erdőgazdálkodási gyakor-
latát. Mint írja: „Magyarországon a faanyag az egyetlen új-
ratermelhető nyersanyagunk. Évtizedek óta kevesebb fát 
hasznosítunk, mint amennyit az erdők teremnek, így jelentős 
tartalékokat sikerült biztosítani. Az erdőgazdálkodás tervsze-
rű tevékenység, ezért a mennyiségek átcsoportosíthatóak, 
így tudunk több faanyagot szükség esetére elérhetővé tenni 
úgy, hogy magát az erdőt, mint Magyarország zöld tőkéjét, 
semmiképpen sem veszélyeztetjük.”

Dr. Hoffer Gábor háziorvos rendelése szeptember 21-én 
Piliscsabán befejeződött, október elsejétől dr. Ferenczi 
Balázs vette át a I. háziorvosi körzet betegellátását. A 
megállapodásra hosszas egyeztetést követően került 
sor, a képviselő-testületnek végül a szeptember 20-ai 
testületi ülésen sikerült minden részletben megegyeznie 
a leendő orvossal. Dr. Ferenczi Balázs október elsejétől 
kezdődő rendelési idejét, elérhetőségeit és a rendelés 
menetét a piliscsaba.hu oldalon, valamint a rendelő be-
járatánál találják meg.

Dr. Ferenczi Balázs 
Piliscsaba új háziorvosa

Újra van szemész 
a vörösvári szakrendelőben

Új szemész szakorvos kezdte meg a rendelését a Pilisvö-
rösvári Szakrendelőben, miután több mint egy évig nem 
volt elérhető a szemészeti szakorvosi ellátás. Dr. Dzvonyár 
János júniusban még csak heti egy napot rendelt, augusz-
tus közepétől azonban már heti négyszer, hétfőtől csütörtö-
kig 7–15 óra között várja a pácienseket. A vizsgálathoz – a 
sürgős eseteket kivéve – előjegyzés szükséges, időpont a 
06 26 330-422/25-ös melléken kérhető.

A szemészeti szakrendelés szünetelésének oka az volt, hogy 
a korábbi szemészorvos nem kívánt szerződést kötni a 2021. 
március 1-től bevezetett, új törvény által előírt egészségügyi 
szolgálati jogviszonyra, ezért az állami fenntartású szakor-
vosi rendelőben a továbbiakban nem folytathatta a munkát. 
Ugyanakkor a járvány alatt elrendelt veszélyhelyzet miatt 
az egészségügyben felmondási moratórium volt érvényben 
2022. május 31-ig, így csak nemrégiben nyílt lehetőség a sze-
mészorvos váltására.

Könyvespolc 
a vonat és buszvárókban

Egyre több helyen találkozhatunk buszmegállókba, vonatállo-
másokra kihelyezett minikönyvtárakkal, ahol ingyen elvihető 
vagy kölcsönvehető könyvek várják az utasokat. A „hozz egy 
könyvet, vigyél egy könyvet” kezdeményezés sokak örömére 
most Piliscsabán is megvalósult pár helybéli úriember mun-
kájának és könyvszeretetének köszönhetően. Egyelőre nem 
szeretnék, ha nevüket közzétennénk, de ezúton is mindenkit 
arra buzdítanak, hogy bátran válogassanak a klotildligeti vas-
úti megállónál, illetve a Jókai iskola előtti buszmegállóban 
található könyvespolcról, lapozgassák a könyveket, vigyék 
magukkal az útra, és olvassanak minél többet! 

Hogy a polcok sose legyenek üresek, és mindig találjunk 
rajta érdekes olvasmányt, az elvitt könyvek helyére hozzunk 
magunkkal másikat. A számunkra feleslegessé vált könyvek 
így új gazdára találhatnak, a kínálat is sokszínű és változatos 
lesz, nem mellesleg ezzel az apró odafigyeléssel az olvasást 
is népszerűsíthetjük.

Változás a testületben
Új tagja lett a képviselő-testületnek, miután szeptember 15-én 
lemondott képviselői tisztségéről Kisgergely István, a pénzügyi 
bizottság volt elnöke. Lemondásának oka, hogy új munkahelye 
összeférhetetlen a testületben betöltött tagságával. Helyére a 
választási rangsor soron következő tagja, Mocsáry Dezső lé-
pett, aki a szeptember 20-ai testületi ülésen tette le esküjét és 
kezdte meg munkáját a humán bizottság alelnökeként.

Kisgergely István távozásával a bizottságok felépítése is meg-
változott. Összevonták a pénzügyi és a fejlesztési bizottságot, 
melynek tagjai Bakos Bulcsú, Koós Gábor, Lázi Tamás, Tázer 
Marianna, Simon Gyula és Styevola István képviselők lettek, a 
külsős bizottsági tagok Tóth János és Schromeisz János. A 
bizottság elnökének Styevola István képviselőt választották.

A humán bizottság összetétele az alábbiak szerint változott: bi-
zottsági tag lett Koós Gábor képviselő, elnökhelyettes Mocsáry 
Dezső képviselő, elnök Lázi Tamás képviselő, külsős bizottsági 
tagok Peregovics Zoltánné és Grőszné Manek Tímea.
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KÖZÉRDEKŰÖNKORMÁNYZAT

Folytatódik a házszámok felülvizsgálata
Az önkormányzat 2021-ben kezdte el a közterületnevek, a 
házszámok, illetve a címhelyek felülvizsgálatát a Központi 
Cím Regiszter bevezetésével összhangban. A vizsgálat me-
netéről és a felmerülő kérdésekről Nagy Zsoltot, Piliscsaba 
jegyzőjét kérdeztük. 

Mi az a KCR, és miért volt fontos, hogy az egész településen ren-
dezzék a lakcímeket és utcaneveket érintő problémákat?

A Központi Cím Regisztert, azaz a KCR-t 2015-ben vezették be Ma-
gyarországon azzal a céllal, hogy a címek egy központi rendszerbe 
kerüljenek, ezzel együtt pedig a különböző nyilvántartásokban (lakcím-
nyilvántartás, ingatlan-nyilvántartás, postai címnyilvántartás) szereplő 
címadatok naprakészek és pontosak legyenek.

Piliscsabán hány utcát és ingatlant érint az ellenőrzés? 

Összesen 146 utca található a településen, és minden egyes utcát fe-
lül kell vizsgálnunk. Az ellenőrzést a településen belül településrészek 
szerint végezzük, a településrészeken belül pedig a gyűjtőutaktól a 
mellékutcák felé haladunk. A mellékutcák felülvizsgálata mindig a ko-
rábbi utcák házszámozásának véglegessé válását követően valósul-
hat meg. 

Az eddigi tapasztalatok alapján milyen esetekben kellett címet 
változtatni? 

A leggyakrabban az jelenti a problémát, hogy az utcaelnevezések nem 
követik az utcák kiszabályozását, és a helyrajzi szám szerint sokszor 
nem különülnek el egymástól. Van, hogy egy helyrajzi számon szereplő 
utca több nevet is visel. Ezeken a helyeken földmérővel kell kiméretni 
az utcákat, majd a testületnek kell elneveznie, utána lehetséges a KCR-
ben és a földhivatalban történő átnevezése. A házszámozást érintő 
problémák pedig legtöbbször a telekmegosztások során alakulnak ki. 

Milyen esetben lehetnek problémák?

Elég nagy gondot okozhat, ha például a tulajdoni lap szerint az ingat-
lan több lakásból áll, és a rendelkezésre álló dokumentumok alapján 
hivatalból nem állapítható meg, hogy melyik lakást melyik tulajdonos 
birtokolja. Ebben az esetben a tulajdonosok használati megosztási 
szerződésben rögzített szempontok alapján tudnak bejelentkezni a 
lakásokba az okmányirodában. A vizsgálat során ezeket is igyekszünk 
megoldani. 

Hol tartanak a munkával, és mikorra várható a felülvizsgálat befe-
jezése?

A házszámok ellenőrzését 2021-ben kezdtük el. A munkát lelassítot-
ták a 2022-es parlamenti választások, mivel a választási eljárásról 
szóló, 2013-ban megalkotott törvény értelmében a választás kitűzésé-
től a szavazás napjáig (január 3-tól a választásig) nem lehetett a ház 
számának, az épület vagy a lépcsőház jelének megváltozását a cím-
nyilvántartásban átvezetni. Ezért átmenetileg szünetelt a KCR miatti 
lakcím-felülvizsgálat. A tavalyi évben a Covid-helyzet miatt tekintettel 
voltunk a lakosságra is, a személyes és az online ügyintézés lassulása 
miatt ugyanis el szerettük volna kerülni, hogy a hivatalokba kelljen járni 
átírásokat intézni.

A folyamat egyébként hosszadalmas, mivel minden egyes tulajdonos 
lakcímét ellenőriznünk kell az országos személyiadat- és lakcímnyil-
vántartásban, és a tulajdoni lapokon a tulajdonosok lakcímei sok eset-
ben nem felelnek meg a valóságnak. Emellett a postázás akár 10-15 
napot is igénybe vehet, ha kétszeri sikertelen próbálkozás után csak a 
postán veszik át a levelet. A határozatok kézhezvétele után 15 nap áll 
rendelkezésre a fellebbezésre, ezt az időt is ki kell várnunk a határoza-
tok véglegessé válásáig. Egy utca számozása csak ezután zárul le, ami 
a gyakorlatban egy-másfél hónapig is eltart, fellebbezés esetén ez még 
tovább húzódhat. Terveink szerint 2023 végéig szeretnénk végezni a 
munkával.

Mi a következő lépés a határozat véglegessé válását követően?

A lakcímet és személyi azonosítót tartalmazó kártyát, azaz a lakcím-
kártyát hivatalból cserélik. Az új, módosított lakcímkártyát a változás-
sal érintett ingatlan új címére postázza ki az illetékes kormányhivatal. 
Abban az esetben, ha a lakók valamilyen oknál fogva nem tudják át-
venni a levelet, az okmányirodában személyesen is kérhető a lakcím-
kártya cseréje. Itt egy kis várakozás után elkészítik az új iratot. Szintén 
a hivatal juttatja el a lakcímváltozást tartalmazó végleges határozatot 
az MVM, a DMRV és az illetékes postahivatal részére. A közműszolgál-
tatók ez alapján általában átvezetik a lakcímváltozást a saját nyilván-
tartásaikban, azonban a következő számlákon érdemes ellenőrizni, ez 
valóban megtörtént-e.

Mire érdemes odafigyelni azoknak a lakóknak, akiknek változott a 
lakcímük?

A gépkocsik forgalmi engedélyét például a véglegessé vált határo-
zat bemutatása, illetve a forgalmi engedély egyidejű leadása mellett 
az okmányiroda illetékmentesen kicseréli. A vállalkozóknak érdemes 
mihamarabb elintézni a változással kapcsolatos teendőket: a műkö-
dési engedélyben haladéktalanul fel kell vezetni, az egyéni vállalkozói 
igazolványban 15 napon belül, a cégbejegyzési (változásbejegyzési) 
eljárásban 30 napjuk van az átírásra. Ezek a bejelentések illetékmente-
sek. Az adatváltozások igazolására a véglegessé vált határozatot kell 
bemutatni.

Piliscsabai Polgár

Hol érdemes 
a lakcímváltozást bejelentenünk?
Hivatal intézi:

• lakcímkártya
• tulajdoni lap, földhivatal
• áram, gáz, távhő (MVM Next Energiakereskedelmi Zrt.), víz- 

és csatornázási szolgáltatók (DMRV Zrt.)

Magunknak kell elintézni:

• gépjármű(vek) forgalmi engedélye
• biztosítások: lakásbiztosítás, gépjármű-biztosítás, baleset-

biztosítás, életbiztosítás, megtakarítás
• bankszámla, befektetések
• pontgyűjtő kártyák, webáruházak, regisztrációk
• iskola, óvoda, közétkeztetés
• vezetékes telefon, televízió- és internetszolgáltatók
• újságelőfizetés és más levelezőpartnerek
• háziorvos, gyermekorvos, állatorvos 
• Munkaügyi Hivatal, NAV, OEP, MÁK (e-bejelentővel)
• különböző szociális (pl.: gyes) és társadalombiztosítási ellá-

tások (pl.: gyed)
• hulladékszállító (Zöld Bicske Zrt.)
• vállalkozóknak: működési engedély, egyéni vállalkozói igazol-

vány, cégbejegyzés, beszállítók, számlák
• munkahely

Az alábbi tájékoztató kata adóalanyok részére szól a 
megváltozott adózási szabályokról.

A kisadózó vállalkozók tételes adójáról szóló 2022. évi 
XIII. törvény (továbbiakban: Kata tv.) 16-18. §-a több 
ponton módosította a helyi adókról szóló 1990. évi C. 
törvényt (továbbiakban: Htv.). Az új szabályok érintik a 
helyi iparűzésiadó-fizetési kötelezettséget is.

Az eddig érvényben lévő kata adózási mód 2022. au-
gusztus 31-ével – a törvény erejénél fogva – meg-
szűnt, ezáltal a helyi iparűzési adóban az egysze-
rűsített adóalap-megállapításra való jogosultság is 
megszűnt.

Akik kikerülnek az új kata hatálya alól, azoknak nem 
kell bejelentést tenniük az önkormányzati adóható-
ság felé, a megszűnés ténye a törvény erejénél fogva 
áll be.

Az önkormányzati adóhatóság a központi adó szak-
rendszerben az adózási módot hivatalból fogja lezárni 
és az időarányos adórészt is hivatalból fogja elszámol-
ni (a 2022. szeptember 15-én esedékes második adó-
részletet csökkentik a 2022. 09. 01. és 2022. 12. 31. 
közötti napi időarányos összeggel). Ebben a tekintet-
ben az adózónak nincs külön bejelentési és bevallási 
kötelezettsége.

Akkor kell adóbevallást benyújtania, amennyiben élni 
kíván az önkormányzat általi adókedvezménnyel, 
adócsökkentést kíván igénybe venni. Ez esetben 
2023. január 15-ig nyújthatja be bevallását a NAV ol-
dalán elérhető 22HIPAK nyomtatványon.

Ha az adózó nem lesz jogosult a tételes iparűzési adó-
alap-megállapítás szerinti egyszerűsített adóalap-meg-
állapításra, akkor nem köteles iparűzési adóelőleget 
bejelenteni a 2022. szeptember 1-je és 2023. június 
30-a közötti időszakra. A 2023. május 31-ig benyújtan-
dó HIPA-bevallásában fog a végleges iparűzési adóval 
elszámolni és egyben előleget közölni a 2023. július 1. 
és 2024. június 30-a közötti időszakra. Ekkor dönthet 
arról is az adózó, hogy milyen adóalap-számítást alkal-
maz. 

Az új kata szabályai 2022. szeptember 1-jén léptek 
hatályba, a választásról szóló nyilatkozatokat a Nem-
zeti Adó- és Vámhivatalhoz kellett benyújtani 2022. 
szeptember 25-ig. Az új katába jelentkezőknek – a 
NAV-hoz történő bejelentés mellett – egy egyszeri 
bejelentést kell tenniük az önkormányzati adóható-
ság felé is a kisadózó vállalkozók tételes adója hatálya 
alá tartozás kezdőnapjától számított 45 napon belül 
(legkésőbb 2022. október 15-ig). Kérjük, figyeljen a 
határidő pontos betartására! A fenti határidőt követő-
en már csak a 2023-as évre vonatkozóan tehet nyilat-
kozatot, melyet legkésőbb 2023. február 15-ig nyújthat 
be adóhatóságunkhoz.

Kérjük a tisztelt adózókat, hogy legyenek különös figye-
lemmel a fenti változásokra és határidőkre!

A fentiekkel kapcsolatos további kérdéseikkel, kérjük, 
forduljanak az önkormányzat adóhatóságának munka-
társaihoz.

Nagy Zsolt
jegyző

Tájékoztató kata 
adóalanyok részére

Helyesbítés
A Piliscsabai Polgár 2022. szeptemberi számában tévesen jelent 
meg egy információ a módosult piacrendelettel kapcsolatban. Ez-
úttal szeretnénk helyesbíteni a leírtakat: az új rendelet szerint a piac 
helyhasználati havidíja kedvezményesen 3.600 Ft/hó/2 m2. 

Az Agrárminisztérium szeptember 18-án jelentette be, hogy a kor-
mány hatósági áras tűzifaprogramot indít, melynek köszönhetően a 
lakosság kedvezményes áron juthat tűzifához az állami erdőgazda-
ságoknál.

A tűzifa egységes, maximált áron vásárolható meg, háztartásonként 
legfeljebb 10 erdei köbméter mennyiségben. A szállításról (az átvé-
teli ponttól a felhasználási helyig) a vásárlónak kell gondoskodnia. A 
tűzifaprogramban keménylombos, lágylombos és fenyő tűzifa alap-
anyag vásárolható, az egyes állami erdőgazdaságok adott területére 
jellemző fajösszetétel szerint az alábbi árakon:

Keménylombos: bruttó 30 000 forint / erdei köbméter
Lágylombos: bruttó 19 000 forint / erdei köbméter
Fenyő: bruttó 19 000 forint / erdei köbméter

Érdemes figyelembe venni, hogy a tűzifaprogramban a 10 köbmé-
teres mennyiségbe beleszámít az állami erdőgazdaságoknál 2022. 
május 1. után vásárolt tűzifa mennyisége is, tehát aki már korábban 
beszerezte a téli tüzelőt, és 10 köbmétert vagy annál többet vásárolt, 
már nem tud többet hatósági áron vásárolni.

Az állami erdőgazdaságok elsősorban a saját működési területükön 
fekvő települések lakosságát szolgálják ki. A Pilisi Parkerdő Zrt. tájé-
koztatása szerint Piliscsaba lakói vásárlási igényükkel a Budakeszi 
vagy a Pilisszentkereszti Erdészetet kereshetik az alábbi elérhetősé-
gek valamelyikén:

Budakeszi Erdészet központi telephely
Telefon: 23/457-857; 20/984-6197
E-mail: budakeszi@pprt.hu; lampert.zsolt@pprt.hu
Értékesítési és átvételi pont: 2092 Budakeszi, Kísérleti Telep 
(GPS: 47.524316, 18.891463)

Pilisszentkereszti Erdészeti Iroda
Telefon: 26/347-528
E-mail: pilisszentkereszt@pprt.hu
Értékesítési pont: 2098 Pilisszentkereszt, Fő út 5.
Átvételi pont: Piliscsaba, 095 hrsz., Fehér úti rakodó

A tűzifát az erdészetek értékesítési pontján, személyesen lehet igé-
nyelni személyi igazolvány és lakcímkártya felmutatásával, és egy 
erre a célra létrehozott nyilatkozat kitöltésével. Az igénylők ezután vá-
rólistára kerülnek, a tűzifa átvételének időpontjáról pedig az erdészet 
tájékoztatja majd az érdeklődőket. 

Felkerestük az érintett erdészetek munkatársait, és az általuk elmon-
dottak alapján azon piliscsabaiak, akik a Pilisszentkereszti Erdészet-
től szeretnének tűzifát vásárolni, Pilisszentkereszten igényelhetik 
meg személyesen, átvenni viszont Piliscsabán, a város szélén talál-
ható Fehér úti rakodónál tudják majd. A Budakeszi Erdészetet szintén 
személyesen lehet felkeresni a megadott értékesítési ponton, a tűzi-
fát ebben az esetben viszont Budakeszin lehet majd átvenni. 

Fontos kiemelni, hogy a faanyag elszállításáról a vásárlónak kell gon-
doskodnia, az erdészetek ebben csupán szállítópartnerek elérhetősé-
geinek megadásával tudnak segíteni.

Tájékoztató 
a hatósági áras tűzifáról
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Városközpont – városi közösség
Számvetés Farkas András polgármesterrel az 
elmúlt nyolc évről és a következő két esztendő 
lehetőségeiről.

Nyolc éve irányítja Piliscsaba városát, milyennek látja az elmúlt 
időszakot?

Megválasztásom előtt egy kis füzetet juttattam el minden piliscsa-
bai postaládába. Ebben egy 10-15 éves programot vázoltam fel há-
rom fejezetben: gazdasági, településfejlesztési és kulturális-közös-
ségi témakörben. Az interjú kapcsán újra átlapoztam az anyagot és 
megnyugvással tapasztaltam, hogy nagyon sok minden megvaló-
sult, ha nem is azzal az ütemezéssel, ahogy akkor terveztem. Ami-
ben a leglassabban tudunk haladni, azok az infrastruktúrafejlesz-
tések. A 2014 és 2021 közötti időszakról sokszor mondtam, hogy 
a hét szűk esztendő, hiszen ebben az EU-s ciklusban Pest megye 
Budapesttel közösen alkotta a Közép-magyarországi régiót. A fő-
város miatt az egy főre jutó átlagos GDP elérte az EU-s átlagot, így 
uniós forráshoz nem jutottunk hozzá. A nagyszabású Magyar Falu 
Programból sem kaphattunk egy fillért sem, mert az csak 5000 fő 
alatti településekre vonatkozott. Ezzel együtt állami pályázatokon 
nagyon sok forrást le tudtunk hívni. Azt reméltem, most jön a hét 
bő esztendő, hiszen a megye önálló régió lett, és sokkal nagyobb 
források jelentek meg. Azonban év elején kitört a háború a szom-
szédunkban, és újabb szűk esztendők elé nézünk.

Hogyan változott a mozgástere az elmúlt évekhez képest?

Mérnök vagyok. Nyolc éve azt tudtam, hogy milyen fejlesztések hiá-
nyoznak: az utak felén nincs megfelelő burkolat, a település harma-
da nem csatornázott, hiányzik a vízelvezetés, az intézményi funkci-
ók hiányosak, az épületek leromlott állapotban vannak. 2014-ben az 
első dolgom az volt, hogy munkatársaimmal kiszámoltuk, a hiányzó 
fejlesztések mibe kerülnek, illetve hogy áll a város ingatlanvagyona, 
pénzügyi helyzete. A kép siralmas volt, és azt kell mondanom, hiába 
haladunk előre, az adóbevétel jóval lassabban nő, mint az építőipari 
árak, az olló egyre csak nyílik. Akkori áron 12 milliárdnyi fejlesztés 
hiányzott éves szinten 100 milliónyi fejlesztési önerővel. Most a re-
zsiárak növekedése és a gépjárműadó ránk eső részének elvonása 
miatt az önerő tovább csökkent, míg a költségek inkább a 20 mil-
liárdot közelítik. Ez önerőből 200 év fejlesztési hiányosság. Ezért 
kell és kellett minden pályázaton indulnunk és egyedi forrásokért 
lobbiznunk.

Mit sikerült ennek ellenére megvalósítani az elmúlt önkormány-
zati ciklusban?

Néhány alapelvet le kellett fektetni. Először is el kellett határozni, 
hogy koncentráljuk a fejlesztéseket. Így a településközpontból háló-
zatosan kifelé haladva fejlesztünk, hogy minél többen részesüljenek 
a fejlesztések hasznából, és a közösségépítést is erősítsük. Első-
ként a macskaköves Bajcsy-Zsilinszky út és Vasút utca aszfaltozá-
sát sikerült elérni, ezek az utcák jelentik a város belső közlekedési 
tengelyét, errefelé fordul meg nap mint nap a legtöbb piliscsabai. 
Szinte minden fejlesztés e tengely közelében történt: a piactér ki-
alakítása, a Csaba-kert folyamatos fejlesztése, az orvosi rendelő 
külső-belső felújítása, a Jókai iskola energetikai fejlesztése és fel-
újítása, a Klarissza-ház nagytermének megújítása, a sportépület fel-
újítása, az új, százfős óvoda építése, mellette a játszótér kialakítása, 
az új műfüves focipálya, a Vasút utca csatornázása, járdaépítése, a 

József Attila utca felújítása, a Kinizsi utca aszfaltozása, a Hársfa 
utcai járda és új burkolat, a buszmegállók cseréje stb. Láthatjuk, 
hogy hatalmas fejlődésen ment keresztül a városközpont az elmúlt 
években. Ez több milliárd forintnyi fejlesztés, és ebben léptéket 
váltott a város. Ide sorolható még a templomtorony felújítása és 
a Klarissza-ház most zajló fejlesztése is. Ezenkívül épült egy új híd 
a Kálmán király utcában, átalakult a Kenderesi úti csomópont, itt 
járdaszakasz is épült, megújult két játszótér, az óvodakertek, több 
járdaszakasz, pl. az Új utcában, több száz fát ültettünk és még so-
rolhatnám. 

Mi várható a következő két évben?

Várhatóan még idén elkészül a József Attila utca felső szakaszának 
felújítása – erre 20 millió forintot nyertünk –, a Fő úti járda a köz-
ponttól Esztergom irányában a déli oldalon, illetve most készült el 
a játszótér- és óvodakert-felújítási programunk részeként a Klotildli-
geti óvoda kertjének felújítása, játszóeszközeinek cseréje. Várható-
an mire ez a lap megjelenik, már az utolsó két buszmegálló cseréje 
is megtörténik a Klévíznél.

A Covid küzdelme után azonban itt a háborús helyzet, és a rezsi-
csökkentés megszűnése is rendkívül nehéz helyzetbe hozza az 
önkormányzatot. Amennyiben nem változtatunk az eddig megszo-
kotton, az intézményeink fenntartását és a közvilágítást is beleértve 
éves szinten 30 millió pluszt jelenthet a rezsikiadásunk, és ezáltal 
ugyanennyi mínuszt a fejlesztési mozgásterünk. Eddig az volt a cé-
lunk, hogy minél több funkció kapjon tágas, használható teret, mos-
tantól az ellenkező irányban kell gondolkodnunk. Arra kell továbbá 
fókuszálnunk, hogy minél több energetikai beruházást hajtsuk vég-
re a következő időszakban.

A tervezettnél lassabban halad a Klarissza-ház Templom téri 
szárnyának rekonstrukciója. A kivitelező jelentős alvállalkozói és 
anyagbeszerzési problémákkal küzd, illetve mint minden műemlék- 
felújításnál, itt is váratlan feladatok merültek fel. Elsősorban a fa-
szerkezet korábban rejtett részei tartogattak negatív meglepeté-
seket. Sok helyütt kézzel morzsolhatóak a gerendák. Ezzel együtt 
bízunk abban, hogy ugyan jelentős csúszással, de jövő év tavaszán 
el tud készülni a felújítás mindannyiunk örömére.

Reméljük, hogy a bölcsődét, melynek építésére közel 360 millió fo-
rintot nyertünk, meg tudjuk valósítani. Egyelőre bizonytalan a kifize-
tés státusza, mint ahogy az is, hogy a jelentős építőipari anyagár- 
emelkedéseket követően ez az összeg valóban elegendő-e a projekt 
100%-os támogatására, ahogy a pályázat szólt. 

180 millió forint értékű pályázatot adtunk be útfelújításra tavasszal. 
Ennek részeként szilárd burkolatot kaphat a település déli részén az 
Iskola utca, északi részén a Csévi út, továbbá a Szent István király 
út egy jelentős szakasza is megújulhat a református templomtól 
nyugatra. Ugyancsak pályázatot adtunk be a városháza energetikai 
felújítására, mintegy 165 millió forint értékben. A jelentős energia-
költség-növekedés miatt ennek sikerében kiemelten bízunk. 

Fontos érdeme az elmúlt időszaknak továbbá, hogy rengeteg tervet 
készítettünk, melyeket pályázathoz, megvalósításhoz használha-
tunk fel. Öt újabb utca burkolási terve van kész, elkészült a teljes 
település csatornázási engedélyezési terve, a Garancsi út – Fő út 
környezetének terve most van a hatóságok előtt. Kész a szennyvíz-
telep bővítésnek terve és a teljes településre az integrált csapadék-
víz gazdálkodási terv is. Bízom abban, hogy ezeket a tervrajzokat 
mihamarabb a kivitelezők kezébe adhatjuk. 

Mire a legbüszkébb az 
elmúlt évekből?

Az összes elvégzett 
munka közül azokat 
tartom a legfonto-
sabbnak, amelyek ab-
ban segítettek, hogy 
egy közösséggé váljon Piliscsaba, ami, lássuk be, nem 
könnyű feladat, különösen a Facebook folyamatos rossz-
hangulat-generátorának zúgása mellett. Megteremtettük 
a megemlékezés helyeit: az ’56-os emlékművel, a magyar 
történelem mártírjainak kopjafáival a temetőben, a nemzeti 
összetartozás emlékműegyüttesével, az első világháborús 
emlékmű felújításával. Ezek mind a közös identitásunkat 
erősítik. Bevezettük a civil pályázati alapot, így a helyi közös-
ségeket támogatjuk évről évre programjaik szervezésében, 
hogy egymást minél jobban megismerhessük. A település-
központ folyamatos megújulása, szívében a piactérrel, ahol 
a heti piacokon kívül is tavasztól őszig folyamatos progra-
mok vannak, mind az összetartozásunkat erősítik. Nehéz 
időszak jön, most kell igazán megfognunk egymás kezét.

FA

Ay Zoltán alpolgármester

1956. november 4.
Megemlékezés Piliscsabán

Szeretettel várunk mindenkit 
november 4én, nemzeti 
gyásznapunkon, az 1956os 
forradalom és szabadásharc 
leverésének, a szovjet csapatok 
bevonulásának évfordulóján 
18 órakor a piliscsabai 
önkormányzat épülete előtt. 
Innen fáklyákkal közösen 
átvonulunk a temetőbe, ahol 
az áldozatokra emlékezünk. 

Beszédet mond Farkas András, 
Piliscsaba polgármestere.
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Egészségesen, sportosan
Kellemes napsütésben telt az idei Egészségnap és sportágválasztó 
rendezvény a Csaba-kertben. Szeptember 10-én, szombaton ked-
vünkre válogathattunk a különböző egészségügyi szűrővizsgálatok, 
gyerekprogramok, előadások vagy akár az egészséges ételek között. 
A gyerekek kedvenc finomsága minden bizonnyal a helyben sütött 
kürtőskalács, valamint a csodás gyümölcsös mézeskalács volt, amit 
bárki kedve szerint díszíthetett fel. 

A jelenlévők megtekinthették a PAFC Aerobik szakosztály és a Pilis 
Taekwondo SE bemutatóját, emellett kipróbálhatták az íjászkodást 
is a Pilisi Íjászoknak köszönhetően. Az újraélesztést a Vöröskereszt 
Pest Megyei Szervezetének munkatársai irányításával lehetett meg-
tanulni, a Mancs a kézben Mentőkutyás Egyesület jóvoltából pedig 
mentőkutyákkal is megismerkedhettünk. 

Az egészségügyi szűrések a szűrőbuszon és egyéb helyszíneken 
voltak elérhetőek, mindeközben Krasznai Gyöngyi a védőnők mun-
kájáról, Bradák Éva a véradásról, Szép Mónika a test és lélek egész-
ségéről, Balla István a mentőkutyák életéről, Csender Levente az 
autizmussal élőkről, György-Deák Panni pedig a Down-szindrómáról 
osztotta meg gondolatait. 

A program részeként a Piliscsabai Természetjáró Egyesület szerve-
zésében gyermekek és felnőttek versenyeztek a közeli erdőben. Több 
mint húszan indultak az öt kilométeres Gulya-körön futva, sétálva, 
kinek hogy esett jól. A leggyorsabb versenyzőt és a legnépesebb csa-
ládot serleggel jutalmazta az egyesület. 

A napot a piactéren 18 órától fellépő Fikner Elektron Band retrókon-
certje zárta.

K. I.

Lecsó minden mennyiségben
A piliscsabai Lecsófesztivál mindig az év egyik legjobb hangulatú ese-
ménye. Az idei főzőverseny különösen izgalmasnak ígérkezett, hiszen 
az elmúlt évek abszolút győztese ezúttal zsűritagként érkezett az ese-
ményre, emiatt senki sem tudhatta előre, kié lesz idén a fesztivál legfi-
nomabb lecsója.

Szeptember 17-én, szombat délután tizenöt elszánt csapat készülő-
dött a Csaba-kertben, hogy megmutassa főzőtudományát. Minden 
asztalon ott sorakoztak a lecsó jól ismert hozzávalói: a paprika, a 
paradicsom, a hagyma, a pirospaprika, a füstölt kolbász vagy a virsli. 
Ám minden évben akad olyan szakács, aki vállalkozó kedvű, és egyéb, 
különleges hozzávalóval bolondítja meg az ételt. A szlovák önkor-
mányzat például csülkös lecsót készített, többen cukkinit is tettek a 
bográcsba, de nagyon finom volt a Hauck iskola lecsója is ropogósra 
sült szalonnával megszórva, Shajtó Dénes pedig humuszt és kéksajtot 
kínált a lecsó mellé.

A lecsófesztivál persze nem csak a versenyzésről szól, ennél sokkal 
fontosabb, hogy összehozza az embereket. A hideg idő ellenére most 
is sok család és baráti társaság látogatott el a Csaba-kertbe, hogy kel-
lemesen töltse el a szombat délutánt és szurkoljon a csapatoknak. A 
gyerekek láthatóan nagyon élvezték a rodeóbikát és az ugrálóvárat. A 
MIKK arcfestéssel, kézműveskedéssel és kürtőskalácssütéssel színe-
sítette a programot. Ez utóbbival csak egy gond van: mindig nagyon 
hamar elfogy, hála a sok kis éhes szájnak. A helyi tűzoltók és rendőrök 
szolgálati járműveit is bárki szemügyre vehette, kérésre pedig a sziré-
nát és a fényjelzést is bekapcsolták. 

A csapatok 14 órakor már javában melegítették az üstöt, hogy pár óra 
múlva a zsűri elé tehessék a nap legfinomabb lecsóját. Az ételeket és 
a csapatok munkáját ezúttal Székely Szilvia, Jurek László és Bartha 
Miklós osztályozták íz és állag alapján. Emellett fontos volt a porta 
tisztasága, a teríték és a díszítés is. A zsűri idén is vakon kóstolta és 
pontozta az ételeket. 

A díjakat Farkas András polgármester adta át a résztvevőknek. Okle-
velet kapott a Pilisi Ratacho Barátok, a We are family, a szlovák önkor-
mányzat, az önkéntes tűzoltók, az Almáskerti közösség, a roma önkor-
mányzat, a német önkormányzat, és nem utolsó sorban a Hauck lecsó 
csapata. A legérdekesebb lecsó kategóriában Shajtó Dénes kapott 
elismerő oklevelet, a legszebb teríték különdíját a Zsivány 4-es csapata 
vihette haza. A zsűri idén legszebb házaspár kategóriában is osztott 
ki különdíjat, melyet a Lacházi tüzes és Colin házaspár kapott. A har-
madik és második helyezett Lacika és bandája, valamint a Csapdlecsó 
csapata lett, az idei év győztes lecsóját pedig a Tanoda készítette.

A piactéren 17 órától a Radio Live zenekar szórakoztatta a közönsé-
get. A nap fénypontja egyértelműen az esti órákban fellépő Lux Mithras 
tűzzsonglőrök hangulatos, elkápráztató bemutatója volt.

Kovács Ildikó
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ESEMÉNYEK VALLÁS

25 év gyülekezetünk 
szolgálatában

A Bibliában az áll, hogy ne gyűjtsünk magunknak kincseket a 
földön. Mi viszont 25 évvel ezelőtt két kincset is kaptunk Szép 
Mónika és Csoma Áron személyében, amikor ide vezérelte az 
Úr Isten a fiatal lelkész házaspárt, mely kincseket mi meg 
szeretnénk tartani – ezzel a gondolattal kezdte köszöntőjét a 
vasárnapi istentiszteleten Torma Albert presbiterünk. Ezalatt 
a negyedszázad alatt felvirágoztatták gyülekezeti életünket, 
sokakat elvezetve Istenhez. Csillagszórók ők, akik apró szik-
rákat gyújtanak az emberek szívében. Lényükkel világítanak, 
meleget adnak. Mónika Piliscsabán, Áron Tinnyén pásztorol 
önzetlen, tiszta, jézusi szeretettel. Szolgálatuk összefonódik, 
amit nagy alázattal végeznek, példát mutatva, mindannyiunk 
épülésére.

Megköszönve eddigi szolgálatukat, az Úr Isten áldását kérve 
kívánjuk, hogy még nagyon sokáig maradjanak velünk!

Gyarmati Ágnes 
presbiter

Az ünnepség Szép Mónika református és Kézdy 
Péter evangélikus lelkész, valamint Szilágyi Sza-
bolcs római katolikus plébános imádságával kez-
dődött, majd együtt felszentelték és megáldották 
az összetartozás harangját. Ezt követte Farkas 
András polgármesterének ünnepi beszéde, mely-
ben felelevenítette, miként született meg az 1920 
fájdalmas eseményeire emlékező emlékműegyüt-
tes Piliscsabán. A település vezetőinek nem is oly 
rég, a békediktátum 100. évfordulójára sikerült teljesíteniük az ősök szándékát: 
hogy méltó helyen emlékezhessünk meg az 1920. június 4-én köttetett trianoni bé-
kediktátum miatt elszakadt honfitársainkról. A polgármester beszédében kiemelte, 
az emlékmű hiányzó darabjával most teljes lett a kép. „Hamarosan egy újabb ha-
rang szólal meg itt, a település szívében. Együtt zeng ezután az 1780-ban épült ka-
tolikus nagytemplom, az 1898-ban elkészült lazarista kápolna, az 1939-ben átadott 
református templom, az 1943-ban felszentelt klotildligeti katolikus templom és a 
hamarosan elkészülő új evangélikus templom harangjával. Körbezengve a völgyet 
az üzenettel, hogy összetartozunk” – zárta beszédét Farkas András, majd az önkor-
mányzat nevében koszorút helyezett el a harang lábánál. 

Az eseményen részt vettek a helyi református egyházközség meghívott vendégei, 
a székelyudvarhelyi református testvérgyülekezet tagjai is, akik hagyományaikhoz 
híven népviseletben érkeztek, és a műsor részeként Az Istené legyen minden dicső-
ség kezdetű énekkel örvendeztették meg az egybegyűlteket. Az erdélyi vendégek 
megható köszöntése után a harangot adományozó család nevében Kiss Antal üd-
vözölte a megjelenteket, majd személyes hangvételű beszédében a harang kötelét 
alkotó kenderről, annak erős, összetartó tulajdonságáról beszélt. Mint mondta: „A 
kender az emberiség egyik leghasznosabb növénye. Ha a belőle készült kötelet 
szétfosztjuk, láthatjuk, hogy millió kicsi szálból áll össze. Olyan ez, mint a magyar-
ság. A teremtő Isten gondviselő jósága, hogy mi, az a sok-sok pici összesodort 
szál, olyan erőssé váltunk, hogy ezer év óta senki sem bír elmozdítani innen ben-
nünket.” Kiss Antal beszédében a harangot öntő mesterről, Lázár Imréről is meg-
emlékezett, aki máig számtalan, Erdélyből összegyűjtött, törött harangot őriz, mint 
amilyenekből a Piliscsabának adományozott harang is készült. 

Kiss Antal beszéde után az ünnepi műsor Turcsány Bíbor Anna énekével folytató-
dott, aki Ocskay Rita hegedűkíséretével füzesi katonaénekeket adott elő, majd a 
Megbocsátás imája hangzott el Jászai László színművész előadásában. Ezt kö-
vetően dr. Kövér László, a Magyar Országgyűlés elnöke osztotta meg ünnepi gon-
dolatait a megjelentekkel, melyben elsősorban a magyarság sorsáról, múltjáról és 
jelenlegi megpróbáltatásairól beszélt, valamint kitért arra is, hogy a magyar nép 

mennyire erős, és miben 
tud példát mutatni európai 
szomszédainak. A házelnök 
beszédében így szólt: „A ma-
gyar nemzet ma változatla-
nul a legnagyobb lélekszá-
mú nép a Kárpát-medence 
gyűrűjén belül. Nemzetünk 
a határokon átívelő módon 
lélekben békésen újra egye-
sült. A magyar állam vissza-

A Piliscsaba szívében elhelyezkedő 
trianoni emlékműegyüttes utolsó 
darabja is a helyére került. A nem-
zeti összetartozás harangját, me-
lyet összetört erdélyi harangokból 
öntöttek újra, dr. Kövér László, a 
Magyar Országgyűlés elnökének je-
lenlétében szeptember 11-én szen-
telték meg és avatták fel városunk 
polgárai és meghívott vendégeik.

Az összetartozás harangja

nyerte cselekvőképességét és erejét arra, hogy szolgálja 
és óvja nemzetét, visszanyerte önértékelési képességét, 
hogy tanulni tudjon a szomszédaitól és Európától, és 
visszanyerte önbizalmát és tekintélyét arra is, hogy sok 
tekintetben utat és példát mutasson szomszédainknak 
és egész Európának.”

Dr. Kövér László beszédét követően az ünneplők eléne-
kelték a Boldogasszony anyánk kezdetű régi magyar him-
nuszt Geiger Lajos operaénekes vezetésével. A műsor 
folytatásában Dormán László, Molnár Zsolt, Nagy Gergő, 
Szilágyi Zsolt és dr. Szelke László felolvasta a 64 törté-
nelmi vármegye nevét, melyhez a házelnök, a polgármes-
ter és Kiss Antal 64-szer kongatta meg az összetartozás 
harangját. A harangavató ünnepség a Székely himnusz 
és a Szózat eléneklésével zárult.

Az ünnepi műsor után a Művelődési Információs Köz-
pont és Könyvtár szervezésében, Kiss Antal, valamint 
felesége, Hettyey Ágota támogatásával vendégül látták 
a megjelenteket, akik a Kárpátalján élő, verbőci Molnár 
Zsolt tiszteletes református gyülekezetének ajándékát, a 
frissen sütött házi kenyereket kóstolhatták meg, ízletes 
kenderolajba mártva.

Kovács Ildikó

Szent Istvánnapi 
kenyérszentelés 
Az államalapítás ünnepén, augusztus 20-án Szilágyi Szabolcs 
atya celebrált ünnepi szentmisét a piliscsabai Nagytemplom-
ban. Ezt követte a hagyományos ökumenikus kenyérszentelés, 
melyen Szép Mónika református lelkész, Thurnay Béla egykori 
evangélikus lelkész és Szilágyi Szabolcs atya mondott üdvöz-
lő szavakat, majd együtt megszentelték és megáldották az új 
kenyereket és cipókat. Az év első búzájából sütött kenyeret Ay 
Zoltán alpolgármester szegte meg, melyet aztán szétosztottak 
az ünneplők között. Az ünnepség végén mindenki hazavihetett 
magával egyet a megszentelt kenyérkékből.
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Egy kis Székelyudvarhely
Udvarhelyi református házas kör látogatott Piliscsabára és Tiny-
nyére szeptember második hétvégéjén, a helyi református közös-
ség meghívására. A vendégek az ifjabb és idősebb református 
családos közösségek hajlékaiban szálltak meg és leltek otthonra 
néhány napra. A társasági együttléteken, játékos ismerkedésen 
kívül a Városliget – a nevezetes új nagyjátszótér – és a Parlament 
meglátogatása volt a program, eleget téve mind a gyermeksereg, 
mind a felnőttek kívánságának. Utolsó nap pedig a nemzeti ösz-
szetartozás harangjának avatásán vettünk részt, amely harangot 
székelyudvarhelyi harangöntő mester öntötte.

Egy új, szerető támogatásra szoruló testvérgyülekezeti kapcsolat 
született ezekben a napokban. Ez a támogatás, egymás ösztön-
zése és inspirálása mind a székely közösség, mind a helyi csalá-
dok részéről egészen spontán módon alakult ki, egészen hirte-
len, egészen meglepő módon, a legnagyobb természetességgel, 
mintha így lett volna rendelve. Hasonló találkozott a hasonlóval. 
Családok a családokkal. Édesanyák édesanyákkal. Nyolcévesek 
a kilencévesekkel. Családfők a családfőkkel. Sőt lelkész házaspár 
a lelkész házaspárral.

Mi, református családok jó érzéssel eltelve készülődtünk a ven-
déglátásra. Büszkén a megújult, szép templomunkra, a benne 
levő korszerű technikára. Büszkén a lelkészeinkre, akik szemé-
lyes és emberséges odafordulásukkal és a lelkeket felemelő ige-
hirdetéseikkel már 25 éve szolgálják ezt a közösséget. Büszkén 
szép Klotildligetünkre. Büszkén a zenészeinkre és közösségeink-
re. Büszkén presbiter szakácsunkra és főztjére. Büszkén a tinnyei 
parókia csodálatos kertjére. Talán egy kicsit túl büszkén is.

És mit kaptunk. Nem kérdőjel, pont. Kaptuk a szintén épp fel-
újított, csodálatos, és a mienkéhez képest hatalmas udvarhelyi 
belvárosi református templomot, csúcsmodern technikával. Kap-
tunk egy fiatal lelkész házaspárt, akik tűzzel prédikáltak és láng-
nyelven szóltak. Kaptuk a Hargitát. Kaptuk a családos közösség 
minden tagjából álló kórust, amely három szólamban megrezget-
te kicsiny templomunk falait az Új hálaének áldja Istent kezdetű 
énekkel. Így még nem zengett senki Liget e szegletében! Kaptuk 
a nagyon színvonalas egyházi könnyűzenét a lelkész házaspár 
Fundamentum elnevezésű zenekarától (érdemes 
rájuk keresni a YouTube-on). Kaptuk a székely öltö-
zéket, a piros-fekete-fehér színű székely ruhát, me-
lyet a harangavatóra vendégeink felöltöttek. 

Sokkal többet kaptunk, mint amit adni vagy felmutatni tudtunk. 
Ám a legfontosabb, amit kaptunk, a székely közösség szelídsé-
ge, természetes kedvessége, humora és alázata volt. Az volt a 
benyomásunk erről a közösségről, hogy szeretik egymást. „Arról 
fogja megtudni mindenki, hogy az én tanítványaim vagytok, ha 
szeretitek egymást.”

Insperger Rita

Fotó: Kovács Ildikó (a Klotild-díj átvételekor 2021-ben)
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VALLÁS KULTÚRA

Templomfelújítás és közösségépítés 
Mint arról korábban beszámoltunk, a katolikus közösség tavasszal új képviselő-testületet választott. 
Előző számunkból a piliscsabai és klotildligeti plébániai testület új világi elnökeit ismerhették meg, most 
pedig a leköszönő elnökökkel, Gálffy Zsolttal (Piliscsaba) és Fárizs Péterrel (Klotildliget) beszélgettünk.

Először kérem, 
meséljen egy kicsit 
magáról!

Budapesten szület-
tem, 1993-ban épp 
karácsony előtt köl-
töztünk Piliscsabára 
az újonnan épített há-
zunkba. Azóta itt élek 
feleségemmel és két 
gyerekünkkel, akik már 
ide születtek. A mun-
kánk Budapesthez köt, 
de hétvégeken fix pont 

a családnak a piliscsabai otthonunk. Közel 30 éve egy iroda-
technikai multinacionális cégnél dolgozom, most már szerviz-
vezetőként.

Hogyan és mikor került a csabai testületbe? 

Hívő katolikusokként természetes volt megnézni a miseren-
det a nagytemplomban, és rendszeresen részt venni a vasár-
napi szentmiséken. 1995-ben megválasztottak a piliscsabai 
egyházközségi képviselő-testület tagjának, 2000-től pedig vi-
lági elnökként tevékenykedtem a testületben. Ezt a funkciót 
22 éven át töltöttem be.

Mi minden történt az elnöksége alatt?

A 22 év alatt meg kellett tanulnom a mindenkori plébánossal 
– ez elnökségem alatt öt papot jelentett – és testülettel együtt 
dolgozni. Az egyik fő projekt, a nagytemplom felújítása, illetve 
állagmegóvása évtizedekkel ezelőtt elkezdődött. Ennek során 
megújult a tető, megtörtént a szentély és az első hajó resta-
urálása, a toronyóra és a harangok felújítása, az orgona kar-
bantartása, a toronysisak és a főhomlokzat újjáépítése. Ezek 
kiragadott példák, a teljesség igénye nélkül, hiszen még most 
sem értünk a végére, de biztató lehetőségek napjainkban is 
adódnak. 

Emellett a plébánia és a hozzá tartozó kert is többször meg-
újult, valamint számos rendezvény megszervezését, lebonyo-
lítását is magára vállalta a testület. Elnökségem alatt a fiam 
szervezte a ministránsok felkészítését, programjaikat, utazá-
saikat. A képviselő-testület és az alapítványunk támogatásá-
val lehetőségük nyílt több csoportos utazásra, így jutottak el 
Madridba, Rómába, Krakkóba, Csíksomlyóra és több magyar-
országi zarándoklatra is.

Most azonban befejezi a testületi munkát…

Az elmúlt 22 évben sok eredményt tudhatunk magunk mö-
gött. Köszönöm a plébánosoknak és a képviselőknek, hogy 
ilyen hosszú ideig megtiszteltek bizalmukkal és segítettek. 
Úgy éreztem, kell egy frissítés a testületben. Ez idő alatt vá-
rosunk létszáma megemelkedett, új családok és hívők válasz-
tották lakhelyül Piliscsabát. Pünkösdre az új testület vette át 
a munkát, melyben a tagok többségét újonnan választották 
meg. Kívánom az új elnöknek és a képviselőknek, hogy legye-
nek sikeresek és meg tudják valósítani elképzeléseiket.

PP

Úgy tudom, korábban nagyon 
különleges helyeken lakott. 
Hogyan került Piliscsabára? 

A munkám kapcsán hat évig 
éltünk külföldön. Először Mexi-
kóban laktunk, ott született az 
első, majd Virginiában a máso-
dik gyerekünk. Ezután London-
ban vállaltam állást, a harmadik 
gyerekünk pedig már itthon 
született. Amikor elkezdtünk 
házat nézni, egyszer éppen Tel-
ki környékén vettük észre, hogy 
fogyóban a benzin. Kiderült, 

hogy a legközelebbi benzinkút Piliscsabán van. Volt nálunk egy képes ingat-
lanújság, és abban egy eladó piliscsabai ház, így a benzinkúttól fel is hívtam 
a tulajdonost. Megnéztük a házat és beleszerettünk. 2000-ben beköltöztünk, 
a negyedik gyerekünk már ide született. 

Hogyan indult megbízatása a ligeti testületben?

Eleinte senkit sem ismertünk, a katolikus óvoda és iskola – ahova gyerme-
keink jártak – és a szentmisék kapcsán kezdtünk barátkozni. Ennek ellené-
re igencsak meglepődtem, amikor a 2005-ös egyházközségi választáskor 
engem is jelöltek, sőt meg is szavaztak. Mivel egy informatikai cég ügyve-
zetőjeként dolgoztam, a gazdasági munkacsoportban kezdtem a testületi 
munkát. Az első öt évben azon dolgoztunk, hogy biztosabbá tegyük a gaz-
dálkodást. 

Száraz László atya érkezésével azonban új korszak vette kezdetét…

A 2013-as választáson a testület nagy mértékben kicserélődött, ekkor vá-
lasztottak meg engem is elnöknek. Laci atyának konkrét tervei voltak, a 
közösségépítésre helyezte a hangsúlyt. Hiszen arról szól az Egyház, hogy 
együtt dicsérjük az Istent, becsületes, szép életet éljünk, segítsük a rászoru-
lókat, szervezzünk rendezvényeket, ahol együtt lehetünk. Ehhez fontos, hogy 
legyenek közösségi helyiségek, legyen játszóterünk, legyen levelezőlistánk. 
Ebben a törekvésben Laci atyával, majd Szabolcs atyával is nagyon jól tud-
tam együtt dolgozni.

Milyen konkrét eredményeket értek el az elmúlt években?

Nemcsak a vasárnapi szentmisére vonzottunk be sok hívőt, hanem új kö-
zösségek alakultak, és a régebbiek is új erőre kaptak: baba-mama klub, 
férfisátor, cserkészek, Regnum, családos közösségek, Alpha kurzus stb. Ki-
alakítottuk a közösségi tereket, rendeztük a kertet, elkészült a játszótér. A 
levelezőlisták, honlap, újság és miseközvetítés révén a híveket hatékonyab-
ban tudjuk informálni. Folyamatos a ministránsok utánpótlása, gyakoroljuk 
az ökumenét. A gazdasági ügyek jól haladnak, a szociális tevékenységeket 
fokozottabban tudjuk támogatni, és még templomfelújításra is futotta.

Miért nem folytatja tovább a testületi munkát?

A testületi tagság óriási megtiszteltetés a közösség részéről, egyúttal nagy 
felelősség annak elvállalása. Én 17 évet dolgoztam a testületben, ami nem 
kevés. Egy kicsit talán el is fáradtam benne, hiszen nagyon komolyan vet-
tem, de nagy örömömre szolgált, sok szeretetet, elismerést kaptam vissza. 
A mostani választás éppen időben történt, többen is visszavonultunk, hogy 
teret adjunk a fiatalabbaknak. Ugyanakkor fontos, hogy az idősebbek böl-
csessége, tapasztalata is megmaradjon a testületben.

KBH

A piliscsabai könyvtár 
e havi ajánlata
Elérhetőségek: 
konyvtarpiliscsaba@gmail.com 
06 26 575 399, 06 26 375 355

DAVID ATTENBOROUGH: 
UTAZÁSOK A VILÁG TÚLSÓ FELÉRE

Az 1950-es évek közepén született Egy ifjú 
természettudós történetei című könyvének 
sikere után az 1960-as évek elején az ifjú 
David Attenborough újabb utakra indul. Ez-
úttal Madagaszkárt, Új-Guineát és a Csen-
des-óceán térségét, valamint az ausztráliai 
Északi területet keresi fel filmes stábjával. 

Kalandos utazásairól olvasva megismerjük többek között 
Pentecost szigetének toronyugróit, az ősi tongai királyi kava-
ceremóniát, és olyan különleges állatokat is, mint a paradi-
csommadarak, a kaméleonok és a szifakák.

PAPOLCZY PÉTER: JELEK A FALON

Bence imádja a törit. Az intrikákat, a hatalmi 
játszmákat, az emberi történeteket. A hősö-
ket, akik megvédik a gyengéket. Az új sulijá-
ban hamar megtalálja a helyét, sőt az első 
szerelmet is. Mindeközben nagy lelkese-
déssel veti bele magát az iskolai projektfel-
adatba, amelynek során egy helyi történetet 
kell szemtanúk beszámolója alapján feldol-

gozni. Hamar kiderül, hogy a barátnőjének az apja rengeteget 
tud a környékről, mintha személyesen ott lett volna minden 
történelmi eseménynél.

GIMESI DÓRA: EMMA CSÖNDJE

Emma épp két hete jár iskolába. Más, mint 
az osztálytársai: különösen érzékeny a za-
jokra, és retteg, ha meg kell szólalnia má-
sok előtt. Az állatok között azonban jól érzi 
magát. Egy nap legyengült kardszárnyú 

delfin érkezik az akvárium állatkórházába. Fülöp, a kis delfin 
nem találja a helyét a többi állat között, de nem maradhat a 
kórházban, hiszen láthatóan semmilyen betegsége nincsen. 
Egyedül Emma képes megérteni őt, csak ő tud segíteni rajta, 
de ehhez le kell győznie önmagát.

SOPHIE VILLARD: MADAME EXUPÉRY 
ÉS AZ ÉGBOLT CSILLAGAI

Amikor a fiatal festőnő, Consuelo egy par-
tin megismerte Antoine de Saint-Exupéryt, 
első látásra szerelem bontakozott ki közöt-
tük. Halhatatlan érzelmeiből születik meg a 
Kis herceg, amelyben Consuelo a minden-
nél jobban szeretett rózsa, akit a kis herceg 
üvegbúrával szeretne megvédeni, és akire 
szüntelenül gondol, bármely idegen boly-

góra vetődik is utazásai során. A könyv világszerte ismertté 
teszi Exupéry nevét, de a való élet a férfi oldalán nem könnyű 
Consuelo számára. A nő küzd a férfi hűtlenségével, és azért, 
hogy festőként végre kiléphessen híres férje árnyékából.

A Szűz Mária szent neve 
templom és kincsei
A római katolikus plébániatemplom – vagy ahogy mi, pilis-
csabaiak hívjuk, a nagytemplom – kisvárosunk és egyben a 
főút arculatát meghatározó büszkeségünk. 

A barokk stílusú, egyhajós templom eredetileg hagymakupo-
lával épült. A 19. század közepén többszöri földrengés rázta 
meg a környéket, mely a tetőszerkezetben és a toronyban 
is repedéseket okozott. Ekkor a barokk kupola helyett 1867-
ben a templomra sátorkupolát építettek. 2021-ben a temp-
lom külső felújítása során tanúi lehettünk az örömteli ese-
ménynek, az eredeti, pompás toronysisak visszaállításának.

A templom és a templombelső számos kincset rejt, melye-
ket talán nem minden Piliscsabán élő ismer. Ezért a temp-
lom búcsújának ünnepi alkalmával a csabai testület néhány 
képviselőjével cikksorozatot szeretnénk indítani, hogy bemu-
tassuk ezeket a különleges értékeket. Írásainkban nem törté-
neti tanulmányokat továbbítanánk, hiszen ma már számos 
forrásból, szakértőtől szerezhetünk pontos információkat. 
Sokkal inkább érzelmeink, élményeink, hiteles személyekkel 
történő beszélgetéseink megosztása a célunk.

A következő lapszámban, a sorozat első részében a temp-
lom legkülönlegesebb értékét, a jobb oldali oltár üvegszek-
rényében látható, gótikus, fából faragott Madonna-szobrot 
szeretnénk majd bemutatni. 

Móczár Ferencné

2022. október 1. és november 28. között népszámlálás 
lesz Magyarországon. A Magyar Katolikus Egyház arra 
buzdít minden magyar katolikust, hogy bátran vállalja val-
lási hovatartozását. 

A népszámlálás 14. kérdése így hangzik: „Mi a vallása, 
felekezete?” A rendszer a „katolikus” szó begépelése köz-
ben három választási lehetőséget kínál majd fel: katolikus 
(római katolikus), katolikus (görögkatolikus), illetve akik az 
előző kettőhöz nem tartoznak, mert bár katolikusok, de 
egy másik közösséget, rítust képviselnek (pl. örmény vagy 
kopt katolikusok), választhatják a harmadik lehetőséget: 
Magyar Katolikus Egyház.

Kérünk mindenkit, hogy a teljesen anonim népszámlálás 
alkalmával bátran vallja meg hitét, Krisztushoz és az ő 
Egyházához tartozását!

Magyar Katolikus Egyház

Népszámlálás
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CIVIL NEMZETISÉG

A piliscsabai szlovákok 
legjelentősebb kulturális 
rendezvénye az augusz-
tusi Nemzetiségi Dél-
után. Ezt minden évben 
megrendezzük, hacsak 
valamilyen országos jár-
vány közbe nem szól, és 
ezért el kell halasztani, 
mint a pandémia ideje 
alatt. Ezen az esemé-
nyen mind a négy nem-
zetiség, akik Piliscsaba 
lakosságát alkotják, 
zenével, tánccal vagy 
prózával képviseli kultú-
ráját.

Idei rendezvényünket, amelyen kettős évfordulóra emlékeztünk, a nagy 
szárazságtól kialakult tűzveszély miatt nem tudtuk megtartani az Ősök 
Parkjában, pedig a park 20 éves jubileumát jó lett volna a helyszínen 
ünnepelni. Helyette a piactéren fogadtuk meghívott vendégeinket, töb-
bek között testvértelepülésünk, Nagylapás (Veľký Lapáš) küldöttségét, 
Katarína Babalová polgármester vezetésével. A nemzetiségi délután-
nak köszönhetően hat év után ismét találkozhattunk a 75 évvel ezelőtt 
Csehszlovákiába áttelepült családokkal, illetve leszármazottaikkal. Öt 
család érkezett azok közül, akik annak idején nem tudtak ellenállni a 
csehszlovák agitátorok hívásának, és elhagyták szülőföldjüket a jobb 
megélhetés reményében.

Rendezvényünk elején közösen elénekeltük magyarul és szlovákul 
az Uram, áldd meg ezt a földet… (Daj Boh šťastia tejto zemi) kezdetű 
himnuszt, majd Farkas András, Piliscsaba polgármestere megnyitotta 
a kettős évforduló rendezvényét. Beszédében kiemelte, hogy a törté-
nelmi nehézségek ellenére a szlovákok az 1695-től lezajlott betelepe-
désük óta a mai napig itt élnek és fontos szerepet töltenek be Pilis-
csaba fejlődésében, megőrzik és megélik saját kultúrájukat, amelyet 
sikerült elfogadtatni a többi nemzetiséggel. Több mint 300 év elteltével 
is együtt élnek az itt élő magyarokkal, németekkel és cigányokkal. 

A polgármester szavai után a Piliscsabai Novi Cantores Vegyeskar 
szlovák népdalokkal szórakoztatta a szép számú közönséget, akik 
bekapcsolódva együtt énekeltek a kórussal. Ezt követően a roma 
nemzetiségi hagyományőrző együttes fiatal táncosai léptek fel, akik 
azonnal elnyerték a közönség szívét, amely nemzetiségtől függetle-
nül lelkesen tapsolt nekik. A tánccsoport fellépése után közösségünk 
legidősebb tagja, a 92 éves, kétnyelvű költő, id. Drevenka Antal Egy 
család voltunk című verse következett, amit külön erre az alkalomra 
írt szlovák és magyar nyelven. A költő köszöntő beszédét és versét 
a kassai származású, de már egy ideje Tinnyén élő Tomáš Bačo tol-
mácsolta. Felesége, Helka a kulturális program szlovák nyelvű kon-
feransziéja volt, Szabó Katalin pedig magyarul ismertette a műsor-
számokat. A két hölgy nagyban hozzájárult a nemzetiségi délután 
sikeréhez. Szabó Katalin, György Ágnes és Emma gyönyörű erdélyi 
népdalokat énekeltek.

A rendezvényen jómagam is köszöntöttem a vendégeket, valamint be-
széltem az évfordulókról és a kapcsolattartás fontosságáról. Ezután a 
Dorogi Német Nemzetiségi Önkormányzat Vegyes Kórusa következett, 
akik német dalokat énekeltek, harmonikán Széher Lajos kísérte őket. 
Majd a Kimberger házaspár, Lili és Csaba adtak elő maglódi szlovák 
táncokat nagy sikerrel, a környék szlovák falvaiból, Pilisszentkeresztről, 
Kesztölcről és Sárisápról érkezett vendégeink örömére. A Nemzetiségi 
Délután kulturális programjának zárásaként a Pilisi himnusz elének-
lése után ünnepélyes szlovák nyelvű szentmise következett, melynek 

Nemzetiségek napja

Nyárbúcsúztató a tetőn
A Garancstető egyesület az idén is megrendezte Nyárbúcsúztató programját a Büszke Bio Birtokon szep-
tember 3-án. A festői helyszínen a szervezők, Györke Kinga, Molnár István és Zombory Zsuzsa minden 
korosztály számára gondoskodtak programokról, a csapatépítéstől kezdve a különleges, retró videó-
diszkón át a tomboláig. A rendezvényre meghívást kaptak a város és a civil szervezetek vezetői is. A 
Garancstető egyesület közben már a következő programjára készül, ami a Halloween buli lesz. 

Róbert Nóra
Garancstető Érdekvédelmi Egyesület

Születésnapi köszöntések
Egyesületünk szeptember 2-án, a nyári pihenés után megtartotta első találkozóját. 
Ez több szempontból is fontos este volt. Egyeztettük az előttünk álló programokat, 
melyből az idén ősszel lesz bőven, valamint egyesületünk tagjai közül négyen is 
kerek születésnapot ünnepeltek. Köszöntöttük Kretz Istvánt és Kovács Pétert 80. 
születésnapja alkalmából, valamint Andrási Vincét 75. és Győrfy Ágnest 70. szü-
letésnapja alkalmából, bár ők személyesen sajnos nem tudtak részt venni az ese-
ményen.

Priegl Gyöngyi
A Piliscsabai Németek Kulturális Egyesületének elnöke

Fotók: Szabó János

során a Novi Cantores kórus szlovák nyelvű egyházi énekeit hallhattuk, 
méltó befejezéseként a kettős jubileumnak.

Az ünnep hangulatát csak tetézte a helyben főzött gulyásleves. Az 
est további részében a talpalávalót a Santovská együttes szolgáltatta, 
Széplaki József vezetésével. Reméljük, hogy jövő évi rendezvényünket 
még többen fogják meglátogatni, hiszen ez is hozzájárul a négy nem-
zetiség békés egymás mellett éléséhez.

Kochnyák István
Fotók: Radó István
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Felnőtt bajnokság
Talán minden idők legerősebb megyei másodosztályában kezdtük az idei bajnokságot, ahol célunk a tavalyi hatodik vagy afölötti tartomány. 
Ez nem ígérkezik sétagaloppnak, de hiszünk benne, és a lécet is mindig feljebb kell tenni, nem lejjebb. A keretünk úgy változott, hogy gólgyá-
rosunk, Youla távozott – ezúton is köszönjük neki azt az egy évet –, helyére azonban visszajött régi-új játékosunk, Czidó Máté, aki az eddigi 
négy meccsen öt gólt vágott, és reméljük, maradt még a lábában. Mátén kívül Triff Geri is hazatért Solymárról, vele együtt továbbra is a saját 
fiataljainkra építünk, és jó látni, hogy ebben például Tüske Marci és Oláh Gyuri is egyre többet jut szóhoz. Két győzelem, egy döntetlen, egy 
vereség az eddigi mérleg, a hetedik helyről várjuk a folytatást, még minden megtörténhet…

A legerősebb fegyverünk a kialakult csapategység. Nem láttam még így küzdeni egymásért csapataimat, mint a mostaniakat, és így örülni 
egy-egy sikernek, ez túlmutat sok mindenen. Ezzel párhuzamosan az U19-ben is helytáll négy-öt fiatal, ami nem kis logisztikai és szakmai 
kihívás nekünk Kovács Józsi kollégámmal. 

Ha ez a hangulat marad, nem lehetnek gondjaink. Kedves szurkolók, segítsetek bennünket ebben! Hajrá, Csaba!

Az ősszel ránk váró hazai mérkőzéseink:
10. 08., 15.00 Piliscsaba SE – Bagi TC '96
10. 22., 10.00 Piliscsaba SE – CSO-KI Sport
11. 05., 13.30 Piliscsaba SE – Dunakanyar SE-Szentendre
11. 19., 13.00 Piliscsaba SE – Vác-Deákvár SE

Miklósvári Géza
vezetőedző

Új helyre kerülnek 
a kifestett klévízi buszmegállók

Piliscsaba leghíresebb buszvárói új 
funkciót kapnak, miután a város többi 
megállójához hasonló, egységes meg-
állókra cserélik őket. A szeptember kö-
zepén elkezdődött bontási munkálatok 
során a lehető legnagyobb gondosság-
gal jártak el, hogy egyben, épségben el 
tudják szállítani a betonból készült, kék-
re és pirosra festett, óriási hallal díszí-
tett építményeket.

Piliscsabán összesen tizenegy buszmegálló található a két, 
jó állapotban lévő egyetemi megállóval együtt. Ezek közül 
2021 decemberétől ez év nyaráig hét buszvárót újított fel, 
illetve cserélt le az önkormányzat: a vasútállomáson egyet, 
a Jókai iskola előtt kettőt, a Nagytemplom mellett kettőt 
és Magdolnavölgynél szintén kettőt. Utolsóként került sor a 
klévízi buszmegállók cseréjére, mivel ezen a helyszínen nagyobb bon-
tási és tereprendezési munkálatokat kellett elvégezni. Arról, hogy ezek 
bontására hamarosan sor kerül, a Piliscsabai Polgár szeptemberi szá-
mában megjelent polgármesteri interjúban lehetett olvasni. A hír más 
fórumokon is feltűnt, és nagy felháborodást váltott ki az itt lakók egy 
részéből, emellett országos sajtóvisszhangot is kapott. 

A Fő út mellett álló, betonból készült két építmény nagyon rossz ál-
lapotba került az évek során, majd 2021. október elején a Magyar 
Kétfarkú Kutya Párt szervezésében, sok helyi önkéntes részvételével 
kitakarították, kifestették őket. A végeredményt egyesek kritikával illet-
ték nemcsak azért, mert az önkormányzati tulajdonú buszvárók átala-
kítása engedély nélkül történt, hanem azért is, mert az akciót a Kutya 
Párt kampányfogásának tartották. Másoknak viszont tetszett, hogy az 
addig rendetlen, falfirkákkal teli buszmegálló mókás kinézetű, jó han-
gulatú hely lett. 

Időközben azonban az önkormányzat is kereste a megoldást a város 
buszváróinak rossz állapotára. Az elmúlt években több céggel is tár-
gyaltak, majd 2021-ben végre találtak egy olyan vállalkozást, amely 
reklámfelületért cserébe ingyen ajánlotta fel a buszvárók esztétikus 
felújítását. Az önkormányzat 2021 decemberében kilenc buszváró 
építmény elhelyezéséről állapodott meg a Publimont Kft.-vel, cserébe 
15 éves szerződést írt alá a buszmegállók hirdetési felületeinek bérbe-
adására. Az új megállókat először azokon a helyeken telepítették, ahol 
azt a terepviszonyok lehetővé tették (Piliscsaba vasútállomás, általá-
nos iskola megállója Esztergom felé, a Bécsi úti megálló 
templom felőli oldala, illetve Magdolnavölgy mindkét busz-
megállója). Májusban egy kisebb tereprendezést követően 
újabb két helyszínen (a Jókai iskolánál és a Klarissza-ház 
előtt) újultak meg a buszmegállók. A projekt végére maradt 
a két klévízi megálló, ami a(z egyébként jogszerűtlen) fes-
tés után megújult ugyan, de nem illeszkedett az egységes 
megállók koncepciójába.

Ilyen előzmények után idén augusztus 31-én helyiek egy 
csoportja aláírásgyűjtésbe kezdett, hogy megmentsék a 
„halas” buszmegállókat. A Kutya Párt képviselői szeptem-
ber 9-én a polgármesteri hivatalban személyesen nyúj-
tották át a petíciót Farkas András polgármesternek, 1364 

A labda mindig gurul
Minden fronton megindult az élet a 
Piliscsabai Sportegyesületnél, az öt-
évesektől az öregfiúkig. Örvendetes, 
hogy sok új kis focista csatlakozik 
hozzánk folyamatosan, továbbra is 
várunk minden fiút és leányt, akik-
nek tetszik ez a csodálatos sportág. 
Bátorítjuk a szülőket, hogy ne csak 
tréningekre írassák be a gyerkőcö-
ket, hanem támogassák őket ki-

mondottan a versenyzésben, ugyanis itt kapják meg azokat a plusz 
képességeket, élményeket, amelyek egész életükre kihatnak és elő-
nyükre válhatnak.

Fejlesztések
Ősszel elkészítjük a teraszt, illetve a nagyobbik műfüves pályánk 
világítását is kicseréljük, ami sokkal nagyobb fényt biztosít majd, 
emellett pedig tizedannyi áramot fogyaszt. Gépeink, szerszámaink 
új tárolóhelyiséget kapnak. Célul tűztük ki még az öntözőberende-
zés korszerűsítését, valamint masszív teraszbútorok beszerzését, 
illetve szelektív hulladékgyűjtők elhelyezését a pálya körül.

A szakma
Továbbra is kőbe vésett alapelvünk, hogy felnőttcsapatunk a csa-
baiaké, és ez mára majdnem 100%-ban érvényes is. Szinte minden 
spílerünk saját nevelésű, és mindenki azért focizik Piliscsabán, 
mert szeret. A szurkolóink is egyetértenek abban, hogy régen volt 
ilyen szerethető alakulatunk, sok hajtós fiatallal, akik közé – ha a 
szükség úgy kívánja – nagy örömmel, alázattal elnök-kapusunk is 
befiatalodik időnként mind az 54 évével…

A fentebb írtak is mutatják, hogy utánpótlásunkban kiváló munka 
folyik. Bergendy Laci, Tóbiás Pisti és Boldi, Munkácsi Milán, Csima 
Gyuri, Kovács Józsi utánpótlásedzőink munkáját abban tudjuk le-
mérni a legpontosabban, hogy hozzánk járnak halászni a környék 
utánpótlás-nevelői. Csima Gyuri nagyszerűen koordinálja ezt a kér-
dést, sokéves NB1-es múltja, ismeretei, kapcsolatai miatt kérjük, 
bátorítjuk is a szülőket, hogy az ő véleményére támaszkodjanak.

Ez itt a reklám helye
Szeretnénk női felnőttcsapatot! Leányok, nők, anyukák, gyertek!

Híreink és a meccsidőpontok megtalálhatók a piliscsabase.hu 
weboldalunkon, valamint www.facebook.com/piliscsabase közös-
ségi oldalunkon. Hajrá, Csaba!

Gáspár Zsolt
PSE elnök

U16-os csapat

Fotó: Szabó János

aláírással, köztük 350 piliscsabai lakoséval. A polgármester szep-
tember 3-án közösségi oldalán közzétett közleményében így reagált 
a lakossági kezdeményezésre: „Piliscsabán az elmúlt évek lakossági 
fórumain, közéleti beszélgetésein rendre az egyik leggyakoribb kérdés 
volt, hogy mikor cseréljük le a város buszváróit, mikor építünk oda, ahol 
még nincs. Akkor azt kérdezték sokan, hogy mikor cseréljük le végre a 
klévízi buszvárókat is, amelyek addigra tényleg úgy néztek ki, mintha a 
kutya szájából húzták volna ki őket.” 

A történet vége az lett, hogy a halas megállókat is lecserélték, mivel 
azok nem feleltek meg Piliscsaba településképi rendeletének. A petíci-
ót aláírók véleményét figyelembe véve azonban a két színes megállót 
nem bontották el, csupán áthelyezték. Az ezzel kapcsolatos munkála-
tokat szeptember 19-én kezdte meg az önkormányzat által megbízott 
Bel-Pa Kft. A bontás és elszállítás, valamint a környezetrendezés és a 
díszburkolat elhelyezésének költsége összesen 2 062 480 forint volt, 
melyet az önkormányzat finanszírozott a 2022. évi költségvetésből. „A 
buszváróink arculata egységes lesz, de a halak is megússzák” – zárta 
a Kutya Párttal való találkozóról szóló Facebook-posztját a polgármes-
ter. Az egyik halacska ugyanis egy piliscsabai játszótéren kap majd 
helyet, ahol a gyerekek továbbra is élvezhetik a kedves kis zugot. A 
másikat az önkormányzat Budapest II. kerületének ajándékozza, ahol 
egy halastó környezetét dísziti majd Piliscsaba egykori buszmegállója. 

Kovács Ildikó

U13-as csapat, fotók: Szabó János



Baj esetén 
– a 112-es segélyhívó 
tárcsázása mellett – 

azonnal hívják 
a Piliscsaba 

Nagyközségi Önkéntes 
Tűzoltó Egyesületet 
a 06 30 991 3580-as 

telefonszámon!

HIRDETÉS-
FELVÉTEL 

A PILISCSABAI 
POLGÁRBA: 

piliscsabai.polgar 
@gmail.com

+36 70 866 3289
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CIVIL

PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 
XXXII. évfolyam, 9. szám
Főszerkesztő: Sólyom Ágnes
Munkatársak: Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter, Szima Roland
Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289
A novemberi szám lapzártája: október 14.
A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.
A Piliscsabai Polgár havonta 3000 példányban, ingyenesen jelenik meg.
Címlapfotó: Szima Roland
Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Roland
Nyomda: VIRTUOZ Kiadó és Nyomdaipari Kft.
Hirdetésfelvétel a novemberi számba: október 14.

HIRDETÉSFELVÉTEL 
A PILISCSABAI POLGÁRBA: 

piliscsabai.polgar@gmail.com
+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

HIRDETÉSEK

AJTÓ, ABLAK

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok

3 MILLIÓS ÁLLAMI TÁMOGATÁS 
NYÍLÁSZÁRÓ CSERÉRE

Rövid határidő, kedvező ár! 

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Solymár, Ibolya utca 18.

Tel: 06 20 320 93 99
E-mail: pevdi@pevdi.hu

www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati 
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,  

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok
NÁLUNK AZ ÜGYFÉL AZ ELSŐ!

Rövid határidő, kedvező ár,  
megbízható minőség, szakmai tanácsadás,  

komplex szolgáltatás!

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Mintaterem:   Solymár  •  Tel: 06 20 320 93 99 

E-mail: pevdi@pevdi.hu  •  www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

AJTÓ, ABLAK

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

SZÍN- és  
STÍLUSTANÁCSADÁS 
hölgyek részére,  
Pilisvörösváron 

 
Hoffmann Dóra 
06-30-315-3259 
dori@stilusvarazs.hu 
www.stilusvarazs.hu  
 

OTTHON OTTHON A A 
PILISBENPILISBEN

SSZZŐŐNNYYIIIINNGGAATTLLAANN..CCOOMM
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14 éve a piacon!

ELADÓ INGATLANA VAN?
SEGÍTÜNK!

ELADÓ
SZONYIINGATLAN.COM   +36 70 328 5514

Véget ért az idei nyári szünet, így folytatódik a Sulikupa 2022-es tú-
raszezonja. Az első őszi kiránduláson már túl is vagyunk, Klastrom-
puszta környékén tettünk egy rövid, de annál látványosabb, sőt kicsit 
különleges körtúrát. 

A túra különlegességét már az első, jelzetlen szakasz garantálta. A 
Kesztölchöz tartozó Klastrompuszta környékén több jelzett turistaút 
is igyekszik bemutatni a hely és a környék szépségeit. Mi ennek elle-
nére olyan úton indultunk, amit nehéz járhatósága miatt nem láttak el 
turistajelzéssel. Rutinos kísérővel és kellő odafigyeléssel természete-
sen biztonságosan végigjárható. 

A Tündér-barlang volt az első állomásunk. Aki kellő erőt érzett ma-
gában, a rövid meredek lejtőn le is ereszkedett a barlang bejáratá-
ig. Onnan kétfelé vált csapatunk. A kihívásokat kevésbé kedvelők a 
szakadék peremén a jól követhető ösvényen, a bátrabbak pedig a 
szakadék mélyén haladtak felfelé. Néhány méteres sziklamászáso-
kat is leküzdve, a völgy végénél újra összeállt a csapat. A Kapisztrán- 
kunyhó alatti elágazásnál értük el a zöld kereszt jelzést, ami már a 
Kémény-szikla felé kalauzolt bennünket. Az emelkedőt követően 
egy rövid ereszkedéssel értünk célt. A Kémény-sziklán a kilátásban 
gyönyörködve tartottuk első pihenőnket és a megérdemelt pecsétek 
kiosztását is. 

Következő célunk hazánk harmadik leghosszabb barlangrendszere, a 
közel 20 km hosszú Ariadne-barlangrendszer volt. Természetesen a 
fokozottan védett és le is zárt járatrendszerbe nem ereszkedtünk le, 
csak a két leglátványosabb bejáratát, a Legény- és a Leány-barlang 

sziklakapuit kerestük fel. A fel- és a lejutás is okozott némi kihívást a 
morzsalékos, meredek ösvényeknek köszönhetően. A bejáratoknál rö-
vid pihenőt tartottunk, majd elkészültek a szokásos csoportképek is. 

Miután mindenki sikeresen leereszkedett, már csak vissza kellett sé-
tálnunk a kiindulóponthoz. A túrán 19 gyerek vett részt, szüleikkel ki-
egészülve szép kis csapat jött össze megint. Következő túránk során 
a Rám-szakadékot keressük majd fel újra.

Bohner Zoltán
Piliscsabai Természetjáró Egyesület

Sulikupa túra a Tündérszakadékban

Fotó: Király Gábor




